

Sautermeister, Jochen

Ludwig-Maximilians-Universität München (Germania, *Germany*)

sautermeister@kaththeol.uni-muenchen.de

Bedingte Freiheit***The Conditions of Free Will******Zusammenfassung***

Eine erfahrungswissenschaftliche Perspektive auf die praktische Freiheit des Menschen, wie sie ein moralpsychologischer Zugang in die ethische Reflexion einbringt, weist die Fähigkeit zur Selbstbestimmung und Selbstregulation als vielfältig bedingt aus. Ein realistischer Blick auf die menschliche Handlungswirklichkeit, die sowohl das praktische Selbstverständnis des Menschen als Verantwortungssubjekt wie auch als biopsychosozial determiniert und konditioniert berücksichtigt, lässt praktische Freiheit als bedingte Freiheit begreifen. Mit Rekurs auf Axel Honneth lässt sich diese als “dezentrierte Autonomie” rekonstruieren und im interdisziplinären Gespräch als verantwortliche Identitätsarbeitsfähigkeit weiterbestimmen.

Abstract

An empirical perspective of the practical liberty in the human being, elaborated for the ethical reflection by moral psychology, shows the manifold conditions of the capacity to determinate and regulate oneself. A realistic view on human action, which looks at the practical self-interpretation of the human being as a responsible subject in his biological, psychological, and social conditions, understands practical liberty as conditioned liberty. With reference to Axel Honneth, we can reconstruct this liberty as “decentred autonomy” and describe it in the interdisciplinary discourse as a responsible capacity to work on someone’s identity.